
İletişim Engelleri Nelerdir? Çocuğu Sürekli Övmek; 
Çocuğun kendilik algısına uymayan 
değerlendirmelerin yapılması çocukta 
kızgınlık yaratır. Çocuklar bu iletileri 
anne babanın kendilerini yönlendirme 
ve isteğini yaptırma girişimi için 
kurnazlık olarak yorumlarlar. "Siz 
böyle söyleyince sanki ben daha çok mu 
çalışacağım?" gibi düşünebilirler. 
Ayrıca övgü başkalarının yanında 
yapılıyorsa çocuğu utandırabilir ya da 
aşırı övgü sonucunda çocuk buna alışır 
ve övülmeye gereksinim duymaya 
başlar. 

  Çocuk aileyi yansıtır. Aile 
içindeki bireylerin kişilik yapısı 
çocuğun kişiliğini şekillendirir. Yani aile 
iletişim becerilerini kullanamıyorsa 
çocukta iletişim becerilerini 
kullanamaz. Dolayısıyla çocuk hem 
ailede hem de sosyal çevrede sürekli 
çatışma içine girer. Anne babasının 
kendisini dinlediğini gören çocuk önce, 
kendisine değer ve önem verildiğini, 
kabul edildiğini, buna bağlı olarak da 
sevildiğini düşünür.  

Aynı zamanda çocuk duygularını ifade 
etme olanağı bulduğundan "anlaşıldım" 
duygusunu yaşar ve rahatlar. Bu durum, 
hem benlik saygısının artmasına, hem 
de kendisini dinleyen kişiye yakınlık 
duymasına neden olur. Bu sağlıklı mesaj 
akışı çocuğun ailesiyle bağını güçlendirir 
ve iletişimin devamını sağlar. 

Sıklıkla Emir Cümleleri Kurmak; 
Kalk, yüzünü yıka, sütünü bitir, dişlerini 
fırçala, ağzın doluyken konuşma, 
ödevini bitir, televizyonu kapa, 
büyüklerinle konuşurken sesini 
yükseltme, öğretmenini dinle……." gibi 

Gözdağı Vererek Konuşma Biçimi; 
Korku, boyun eğme, itaat etme 
davranışı yaratabilir ya da "deneme" 
isteğini tetikleyebilir. Gücenme, 
kızgınlık, öfke ve düşmanlık 

duygularının oluşmasına neden olabilir. 

Sürekli Öğüt Verme, Çözüm 
Önerileri Getirme; 
bu yaklaşım anneye babaya bağımlı 
çocuklar yaratabilmektedir. Ayrıca 
kendi çözüm yollarını oluşturmasına 
katkı sağlamayacaktır. 
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Sürekli Soru Sormak, Sınamak, 
Sorgulamak; 
Soruları cevaplama genellikle eleştiri 
veya zorunlu çözüm getirdiğinden 
çocuklar genellikle hayır demeye, yarı 
doğru cevap vermeye, kaçmaya 
yönelir veya yalan söyler 
Sorular genellikle soru soranın nereye 
varmak istediğini açıklamadığından, 
çocuk korku ve endişeye kapılabilir 
Ailenin endişelerinden doğan sorulara 
cevap vermeye çalışan çocuk kendi 
sorununu, gözden kaçırabilir. 
Çocuk sorgulanıyor hissine 
kapıldığında bu durum onda 
güvensizlik, kuşku oluşturur. 

ÖNERİLER 
1. Çocuğunuza zaman ayırın. Çocuğu

sevmek, ona bolca ve pahalı oyuncak
almak değil onunla ortak faaliyetleri
paylaşmak, ona zaman ayırmak, onunla
oyun oynamaktır. Çocuğu sevmek
sözle sevgiyi ifade etmenin ötesinde,
eylemle bu duyguyu ona yaşatmaktır.

2. Çocuğunuzla birlikte olduğunuz zaman
tüm dikkatinizi ona yoğunlaştırın. Bu
nedenle de, başka bir işle meşgulken
değil, kendinizi rahat hissettiğinizde
çocuğunuzla ilgilenerek, anne ya da
baba olmanın keyfini çıkarın.

3. Aşağılamak, suçlamak, çocuk adına
karar vermek yerine, çocuğu dinleyin.

4. Dinlendiğini düşünen çocuk kabul
edildiğini, dolayısıyla sevildiğini
düşünen çocuktur.

Ad takmak, alay etmek; 
"Koca bebek....", "Hadi bakalım 
Süpermen", "Geri zekalı", "Hadi sende 
sulu göz", gibi cümleler kurmak çocuğun 
gelişiminde değerli hissetmesine yol 
açmaz. Sevilmediği kanısının oluşmasına 
yol açabilir, kendilik gelişiminde 
olumsuz etkileri olabilir. 

5. Göz kontağı kurarak, gülümseyerek
kabul belirtisini beden diliyle
pekiştirin. Böylelikle çocuk "kişiliğine
saygı duyulduğunu" düşünerek
iletişimini sürdürür.
6. Anne ve babasının kendisini

dinlediğini
gören çocuk duygularını ifade etme 
olanağı bulur. Aldığı tepkilerle 
"anlaşıldım" duygusunu yaşar. 
Böylelikle rahatlar. 
6. Çocuğunuza karşı 

davranışlarınızda
tutarlı olun. Kendi içinizde çelişkili 
davranışlarda bulunmanız ya da anne 
ve babanın birbiriyle çelişen biçimde 
davranması, çocuğu "doğruyu bulma" 
konusunda zorlar. 
6. Çocuğunuzu başka çocuklarla
karşılaştırmayın. Çocuk, anne babası
tarafından önemsenmek, değerli bir
insan olarak kabul edilmek
ihtiyacındadır. Onun diğer çocuklarla
karşılaştırılması, kendini değerli bir
insan olarak görmesini engeller.
Çocuğun kendine özgü, bağımsız bir
birey olarak kabul edilmesi, ruh
sağlığının temelini oluşturur.
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